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صدق�ه دادن داروي�ي 
ثمر بخش اس�ت و كردار 
بندگان در دنيا، فردا پيش 

روي آنان جلوه گر است. 

كافی، ج 5، ص 125، ح 7

برنامه های جشنواره بين المللی فيلم مقاومت اعلام شد

جايزه عماد مغنيه برای جهان بدون اسرائيل
جشنواره بين المللی فيلم مقاومت امسال بخشی را به نام »جهان 
بدون اسرائيل« اضافه كرده است و به برگزيدگان آن جايزه ای 
تحت عنوان »جايزه ش�هيد عماد مغنيه« اعطا خواهد ش�د. 
محسن رفیع، دبیر اجرایی هفدهمین جشنواره بین المللی فیلم 
مقاومت در تشریح برنامه های این دوره از جش��نواره از اضافه 
شدن چند بخش جدید خبر داد و گفت: »این دوره شامل شش 
بخش است. ما امسال بخش مجزای بین المللی نخواهیم داشت 
و عرصه رقابت در قالب یک امت است. تمام فیلمسازانی كه در 
محور مقاومت كار می كنند در یک گستره پاك و برابر كنار هم 

آثارشان مورد داوری قرار می گیرد.«
رفیعی ادامه داد: »بخش اصلی جشنواره دارای بخش فیلم بلند 
شامل آثار سینمایی، مستند و پویانمایی است. بخش سریال هم 
بخش دیگری است و در بخش فیلم كوتاه نیز ناظر بر سه محور 

داستانی، مستند و پویانمایی پذیرای آثار هستیم.«
وی با نام بردن از بخش »نس��ل روایت« به عنوان یکی دیگر از 
بخش های هفدهمین جشنواره بین المللی فیلم مقاومت گفت: 
»امسال پرداختی اصولی و درست به مسئله نوجوانان و جوانان 
دوربین به دس��ت خواهیم داش��ت كه از بین آنها بتوانیم نسل 
آینده فیلمسازی را شناسایی كنیم« رفیعی درباره بخش »دفاع 
مقدس« جش��نواره فیلم مقاومت توضیح داد: »بخش سوم ما، 
دفاع مقدس است. دفاع مقدس ژانری برخاسته از انقلاب اسلامی 
است و در این بخش پذیرای آثار مختلف هستیم.« دبیر اجرایی 
جشنواره بین المللی فیلم مقاومت با اشاره به جوایزه این دوره از 
جشنواره گفت: »جوایزی كه در این جشنواره اهدا خواهند شد 
با نام شهدا مزین شده است. جایزه شهید حاج قاسم سلیمانی 
)جایزه بخش اصلی(، جایزه رسول ملاقلی پور)جایزه بخش دفاع 
مقدس(، جایزه شهید عماد مغنیه )جایزه جهان بدون اسرائیل( و 
جایزه شهید حججی)جایزه نسل روایت( جوایز این دوره است.«

   رقيب سينمای ليبرال هستيم
جلال غفاری، دبیر هفدهمین جش��نواره بین المللی فیلم مقاومت 
گفت: »ما از »سینمای مستضعفان« صحبت می كنیم و می توانیم از 
خانواده و زنان مقاومت و از جوانان مقاومت صحبت كنیم. ممکن است 
امروز دارایی ما همپا و هم توان نظام تولیدی جریان لیبرال و سینمای 
هالیوود نباشد، اما به خاطر ظرفیت و جذابیتی كه سینمای مقاومت 
دارد می ش��ود از آن به عنوان گفتمان جدید صحبت كرد و به عنوان 
رقیب جریان سینمای لیبرال از آن یاد كرد. این امید متکی بر واقعیات 

است و منجر به طراحی جشنواره با تکثر موضوعی در ۱7 بند شد.«
   پياده سازی گفتمان مقاومت در سينما

غفاری در بخش دیگری از سخنانش با اشاره به تأكید مقام معظم 

رهبری بر مفهوم مقاومت عنوان كرد: »سوژه مقاومت باید برای 
فیلمسازان كشور جا بیفتد و حتی این موضوع برای برخی از 
فیلمسازان قدیمی و بزرگ كشور ما از نظر مفهومی روشن و بین 
نیست، چراكه گفتمان مقاومت در دستور كار فیلمسازان نبوده 
است. امروز صرفاً فیلم های دفاع مقدسی مسئله ما نیست، بلکه 
هر فیلمی كه به مبارزه با سرمایه داری و لیبرالیسم بپردازد در 
دایره گفتمانی جشنواره فیلم مقاومت شناخته می شود. راهی 
كه انتخاب كردیم با تلاش های مرحوم ح��اج نادر طالب زاده 
زمینه های بس��یار خوبی دارد كه بای��د آن را ادامه دهیم. نگاه 
ما امتی به موضوع گفتمان مقاومت اس��ت.« دبیر جش��نواره 
مقاومت تأكید كرد: »برخی از اهدافمان بلندمدت و برخی دیگر 
كوتاه مدت یا میان مدت است كه برگزاری جشنواره و نمایش و 
پذیرش فیلم های امسال در اهداف كوتاه مدت ما قرار دارد، اما 

جریان فیلمسازی مقاومت زمانبر است.«
غفاری درباره بازه زمانی برگزاری جشنواره فیلم مقاومت توضیح داد: 
»جشنواره فیلم مقاومت به صورت سالانه برگزار خواهد شد و دیگر 
دوسالانه نخواهد بود. همچنین دبیرخانه جشنواره دائمی می شود 
و از این به بعد تمام فیلمسازان و هنرمندان می توانند با جشنواره 
ارتباط دائمی داشته باشند.« وی با اشاره به جوایز دوره هفدهم فیلم 
مقاومت گفت: »علاوه  بر اینکه جوایز ای��ن دوره ویژه خواهد بود، 
حمایت های ویژه تولیدی هم خواهیم داشت. امیدوارم بتوانیم مسیر 
سال آینده را به نوعی طرح ریزی كنیم كه استعدادهای این دوره در 
دوره آینده جشنواره فیلم بفرستند. ما فیلمسازان بزرگی در كشور 
داریم كه امکانات خوبی دارند، اما سوژه مقاومت برای آنها بسط پیدا 
نکرده اس��ت. یکی از اتفاقات این دوره از جشنواره مقاومت كار با 

حرفه ای هایی است كه به گفتمان مقاومت رسیده باشند.«
وی افزود: »در خود امریکا فیلمسازانی هستند كه از جریان فیلمسازی 
لیبرال كنار گذاشته ش��ده اند و باید ما اتحادیه ای شکل بدهیم كه 
فیلمسازان مستقل دنیا بتوانند از سینمای خود در آن صحبت كنند. 

گفتمان مقاومت، مضمون این اتحادیه را شکل می دهد.«

به همت انتشارات راه يار منتشر شد
روايت فعاليت گروه جهادي حضرت ام البنين)س( در »به توان شانه هايت«

   سيد مرتضي ذاكر
كتاب »به توان شانه هايت« روايت كاروان 
خواهران گروه جه�ادي حضرت ام البنين 
كه شامل خاطرات شفاهي طاهره غفوري 
اس�ت ب�ا تحقي�ق س�تاره زارع�ي، مينا 
حاجي حبي�ب زاده و تدوي�ن مينا حاجي 
حبيب زاده راهي بازار نش�ر شده اس�ت. 
به گزارش »ج��وان«، كتاب »به توان ش��انه 
هایت« حاصل ۲3 س��اعت مصاحبه با طاهره 
غفوري به عنوان راوي و روایتي از فعالیت هاي 
او در جمع آوري شیش��ه براي ساخت كوكتل 
مولوت��وف، پخ��ش اعلامی��ه، ش��ركت در 

راهپیمایي ها در نوجواني، فعالیت در بسیج، حضور در حیاط خانه 
و دوخت لباس براي رزمندگان، بردن بانوان براي انارچیني و گندم 
دروكني و نهال كاري، عضویت در س��تاد نماز جمعه، رس��یدگي 
به مجروحان، رفتن به جبهه، ش��ركت در مس��ابقات تیراندازي، 
سرپرستي خواهران در طرح »ماماروس��تایي« جهاد و پذیرفتن 
سرپرستي ندامتگاه در جواني، ایجاد پایگاه بسیج محله و برگزاري 
كلاس هاي مختلف، تهیه جهیزیه براي نوعروسان و ساخت سوئیت 
براي جوانان، حل مش��کلات خانوادگي، تأسیس مؤسسه خیریه 
بیت الزهرا و رسیدگي به نیازمندان، دوخت ماسک و پخش مواد 

ضدعفوني كننده و بسته هاي معیشتي در دوران كرونا است. 
این كتاب در چهار فصل به همراه آلبوم تصاویر فعالیت هاي طاهره 
غفوري ارائه شده است.  در بخشي از این كتاب مي خوانیم: »از وقتي 

بسیج خواهران ش��روع به كار كرده بود، روز به 
روز درخواست بانوان از گوشه و كنار شهر براي 
زدن پایگاه بیشتر مي ش��د. با خواهران بسیج 
مي رفتیم محلاتي كه مردم تقاضا كرده بودند و 
بعد از بازدید مکان و ارزیابي تعداد افراد متقاضي، 
برنامه تشکیل پایگاه را مي چیدیم. در پایگاه هاي 
دایر شده كلاس هاي متنوعي برگزار مي شد: از 
آموزش نظامي گرفته تا انواع كلاس هاي هنري. 
خواهرهایي كه از همان ابتداي تأسیس بسیج 
خواهران به عضوی��ت آن درآم��ده و دوره هاي 
مختلف آموزش��ي را گذرانده بودن��د، هر كدام 
گوشه اي از كار را گرفتند. من هم كارم را با دادن 
آموزش نظامي به خانم هاي بسیجي ش��روع كردم. آن روزها پایگاه 
بسیج هر محله، مکاني براي انجام فعالیت هاي مربوط به پشتیباني 
جنگ بود. یکي از كارهایي كه در این مکان انجام مي شد، تهیه لباس 
رزمنده ها بود. بیشتر اوقات، چرخ خیاطي از مردم بود و پارچه، نخ، 

دكمه و ملزومات دیگر این كار را جهاد سازندگي تهیه مي كرد. 
وقتي خانم هاي بس��یجي در پایگاه كه دیگر حکم حیاط خانه را 
داشت، لباس مي دوختند و اتو مي زدند، قبل از اینکه كار بسته بندي 
را انجام دهند، دست به قلم مي ش��دند. آنها حرف دلشان را براي 
برادرهاي رزمنده خودش��ان روي كاغذهاي كاهي مي نوشتند و 

مي گذاشتند توي جیب لباس ها.«
این كتاب در ۲۱۰ صفحه، شمارگان هزار نسخه و قیمت 55 هزار 

تومان عرضه شده است.

ارتفاع پست اخلاقی فرخ نژاد در پست مجازی اش
    مصطفی شاه كرمی

بازیگری كه بیش��ترین تعداد هم��کاری با نهادهای 
انقلاب��ی و دس��تگاه های حاكمیت��ی در كارنامه اش 
دیده می ش��ود، بعد از عمری وسط لحاف خوابیدن و 
گرفتن آخرین قسط دستمزدش از بیت المال، پس 
از مهاجرتی فرارگونه از كشور در ارتفاعی پست تر از 
حیات زالوها و انگل ها به یک ب��اره ردای آزادیخواهی 
و الهام بخشی به تن كرد و برای فیک نیوزهای مجازی 

استحمار و تحمیق روزافزون آرزو كرد! 
او در این پسُت مجازی به خوبی از تراز و ارتفاع پسَت 
اخلاقی و شخصیتی اش رونمایی كرد و برای آنهایی 
كه یک عمر بازی ش��ان داده بود تنه��ا یک »لایک 

بزرگ« به یادگار گذاشت و فرار كرد.
حمید فرخ نژاد كه در بین بازیگران سینما و تلویزیون 
بیشتر انتفاع و بهره را در همکاری با نهادهای انقلابی و 
دستگاه های حاكمیتی كسب كرده بود، بعد از گرفتن 
آخرین دستمزدش برای بازی در سریال »سقوط« و 
ایفای نقش یک مأمور امنیتی كه فیلمبرداری آن هفته 
گذشته به پایان رسید با فرار به كشور امریکا، پستی 
اینستاگرامی منتشر كرد كه صدر تا ذیل آن مملو از 
دروغ و تدلیس به سبک سوفیسط های عصر سقراط و 
اتهام زنی به ملت و كشوری بود كه سال ها از آنها كسب 
درآمد كرده بود. فرخ نژاد در این پست مجازی نقاب از 
چهره برداشته و از آنجایی كه دیگر سود و منفعتی برای 
خودش متصور نبود به همه آنچه با لطف و كرامت مردم 

ایران رسیده بود، پشت پا زد و در حالی كه وقیحانه همه 
مردم را فدای تار موی فرزندش می خواند، برخی افراد 
بی ریشه و خودتحقیر كن برایش هورا می كشیدند و او 
در دلش به بلاهت این آدم ها می خندید و همچنان به 
تحمیق و اس��تحمار آنها ادامه می داد.  رویکردی كه 
حتی تا آخرین لحظات حضورش در یک س��ریال و 
ایفای نقش یک كاراكتر امنیتی حاكمیت به آن ادامه 
داد و هنگامی كه از دریافت آخرین قسط دستمزدش 
اطمینان حاصل كرد بعد از مهاجرتی فرارگونه به كشور 
امریکا به  یک باره قیافه فیلسوف مآبانه و خردگرایانه به 

خود گرفت و همه را دیکتاتور خواند و دررفت! 
روح الله س��هرابی، مدیركل دفتر نظ��ارت بر عرضه و 

نمایش س��ازمان سینمایی كش��ور هم در واكنش به 
پست های اینستاگرامی فرخ نژاد درباره ناآرامی های 
اخیر و آخرین آنها، یادداشتی منتشر كرد كه در بخشی 
از آن نوش��ت: »نمی ش��ود با جان و مال مردم ژست 
مبارزه و انقلابی گری گرفت. مردم ایران هنوز فراموش 
نکرده اند چگونه 8۰ میلیون نفر از آنها را فدای یک تار 
موی فرزند امریکانش��ین خود كردی! مردم فراموش 
نخواهند كرد چگونه فرزندت را هزاران كیلومتر دورتر 
از ایران در حاش��یه امن نگه داش��تی، اما فرزندانشان 
را به كف خیابان ه��ا فراخواندی و از خ��ون آنها برای 
خود ژست فریبنده انقلابی س��اختی! مردم فراموش 
نخواهند كرد چگونه درس��ت همزم��ان با لحظاتی 

كه دم از مب��ارزه با حکومت دیکتات��وری می زدی در 
پروژه های این حکومت غوطه می خوردی و میلیاردها 
میلیارد پول زبان بسته را حتی پیش از حضور مقابل 
دوربین می گرفتی و به حس��اب خانواده ات در خارج 
از كشور س��رازیر می كردی! مردم فراموش نخواهند 
كرد ش��ما یکی از پركارترین بازیگران در آثار امنیتی 
و حت��ی ایدئولوژیک این حکومتی ك��ه دیکتاتورش 

خوانده اید، بودید.«
قطعاً بس��یاری از كس��انی كه طی چند وقت اخیر با 
پس��ت های مجازی فرخ نژاد تهییج می ش��دند، خبر 
ندارن��د كه همی��ن »بازیگر پروژه ه��ای حاكمیتی« 
دستمزد چندصد میلیون تومانی برای بازی در فیلم 
»استرداد« از دولت دوم احمدی نژاد گرفت؟! مطمئن 
هس��تم كس��انی كه آخرین اس��توری این »بازیگر« 
را بین همپالگی هایش��ان دس��ت به دست می كنند، 
خبر نداشتند كه فرخ نژاد تا آخرین لحظات مشغول 
ایفای نقش یک نیروی امنیتی و انقلابی بود و از محل 
بیت المال این كش��ور كه متعلق به همه مردم است 
چه دستمزد چرب و تپلی گرفت!؟ اما احتمالاً همین 
افراد بعد از آگاهی از این همه دورویی و نفاق فرخ نژاد و 
تحمیق مخاطبانش به مسیر استحمارطلبی شان ادامه 
می دهند، حالا فرخ نژاد نش��د یکی دیگر! دقیقاً مانند 
كس��ی كه بعد از زمین خوردن)اشتباه كردن( حاضر 
نیست دست از حماقت و لجاجت بردارد و برخیزد، برای 

همین سینه خیز به مسیرش ادامه می دهد.

گفت و گوي »جوان« با كارگردان مستند »هنرمند واحد5«

حبيب الله صادقي قهرمان ملي هنر بود

هادي عسگري     دیده بان

    نشر

 انيميشن در ايران 
پتانسيل سرمايه گذاري دارد

صنعت انيميش�ن در ايران از پتانس�يل خوبي براي جذب 
سرمايه گذاري برخوردار است. 

محمد خزاعي، رئیس سازمان سینمایي گفت: گسترش ساخت 
انیمیشن در استان ها نش��ان مي دهد كه صنعت انیمیشن این 
پتانس��یل را دارد كه ما بتوانیم روي آن س��رمایه گذاري كنیم.  
خزاعي  در خصوص اهمیت انیمیشن هاي ایراني گفت: ما در حوزه 
انیمیشن پیشرفت بسیار خوبي كرده ایم. در حال حاضر بسیاري 
از پیمانکار ها و تهیه كننده هاي دنیا سعي دارند از ظرفیت نیروي 
انساني ایران براي ساخت انیمیشن استفاده كنند.  رئیس سازمان 
سینمایي بیان كرد: تقریباً مي توان گفت فیلمسازان ما قرارداد هاي 
مختلفي دارند كه به عنوان یک صنعت استفاده مي شود كه آورده 
مالي و اقتصادي دارد و این اولین بار است كه در حوزه سینما این 
اتفاق افتاده است.  خزاعي ادامه داد: گسترش ساخت انیمیشن در 
استان ها نشان مي دهد كه صنعت انیمیشن این پتانسیل را دارد 

كه ما بتوانیم روي آن بیشتر سرمایه گذاري كنیم. 
---------------------------------------------------

ماجراي »سرقت از صندوق امانات 
بانك ملي« سريال تلويزيوني مي شود

مركز سيمافيلم در حال بررسي طرح اوليه سريالي مرتبط با 
ماجراي سرقت از صندوق امانات بانك ملي است كه بايد ديد آيا 
در صورت تصويب مي تواند به خروجي قابل قبولي منتهي شود. 
به گزارش مهر، یکي از این سریال هاي پلیسي كه این روزها مراحل 
تصویب طرح را مي گذراند، س��ریالي مربوط به ماجراي سرقت 
صندوق امانات بانک ملي است كه در سیمافیلم مراحل مورد نظر 
را طي مي كند.  هنوز كارگردان این سریال مشخص نیست و فعلًا 
طرح اولیه آن مراحل تصویب را طي مي كند تا به سرانجام برسد. 
---------------------------------------------------

افزايش چشمگير مشتركان 
كتابخانه هاي عمومي

تع�داد مش�تركان كتابخانه ه�اي عموم�ي در يك س�ال 
گذش�ته بيش از ي�ك ميليون نف�ر افزايش داشته اس�ت. 
محمدمهدي اسماعیلي، وزیر ارشاد  در جمع خبرنگاران گفت: 
در یک س��ال اخیر تعداد مش��تركان كتابخانه هاي عمومي از 
7۰۰ هزار نفر به بیش از یک میلی��ون و 7۰۰ هزار نفر افزایش 
یافته است كه این اتفاق در راس��تاي اقدامات ترویجي وزارت 

فرهنگ در حوزه كتاب و كتابخواني رخ داده است. 
---------------------------------------------------

شايعه سازها سراغ مهرزاد رفتند
خبر درگذش�ت توران مهرزاد، 
بازيگر پيشكسوت صحت ندارد.

محس��ن س��وهاني، مدی��ر رادیو 
نمایش در واكنش به انتشار شایعه 
درگذشت یکي از بازیگران قدیمي 
س��ینما، تئاتر و تلویزی��ون  گفت: 
درگذش��ت خانم ت��وران مهرزاد، 
بازیگ��ر پیشکس��وت هنر ه��اي 
نمایشي كشور و صداي ماندگار نمایش هاي رادیویي در برخي 
رسانه هاي رسمي منتشر شده است كه صحت ندارد. وي ادامه 
داد: ایش��ان تحت تکفل معاونت صدا توس��ط یک پرستار، در 
منزل شخصي نگهداري مي شوند و خدا را شکر در قید حیات 
هس��تند. توران مهرزاد كه متولد ۱3۰9 است، در سال ۱3۲3 
فعالیت هاي هنري خود را در تئاتر شروع كرد و بعد هم كارش 

را با ایفاي نقش در نمایش هاي رادیویي ادامه داد. 
---------------------------------------------------

فراخوان سوگواره خانه مادري
فراخوان سوگواره نوحه هاي فاطميه »خانه مادري« از سوي 
سازمان هيئت و تشكل هاي ديني اعلام شد و علاقه مندان تا 
1۰ دي ماه فرصت دارند، آثار خود را به دبيرخانه ارسال كنند. 
سوگواره نوحه هاي فاطمیه، »خانه مادري«؛ در آستانه شهادت 
حضرت زهرا )س( به همت سازمان هیئت و تشکل هاي دیني، 
مركز هنري رس��انه اي نهض��ت، معاونت فرهنگ��ي اجتماعي 
شهرداري تهران، بنیاد شهید و امور ایثارگران و وزارت ورزش و 

جوانان برگزار مي شود.

   محمدصادق عابديني
در يك اقدام به موقع، تنها چند هفته پس 
از درگذش�ت حبيب الله صادقي، هنرمند 
برجس�ته حوزه تجسمي و نقاش�ي كه از 
پايه گذاران هنر انقلاب به شمار مي رفت، 
مس�تندي از زندگي وي به ن�ام »هنرمند 
واحد5« توليد شد. اين مس�تند با وجود 
شايس�تگي حض�ور در بخ�ش مس�ابقه 

جش�نواره مس�تند حقيقت، در بخش خارج از مس�ابقه حضور يافت 
و به دليل اس�تقبالي كه از آن ش�د يك اك�ران فوق العاده ه�م به اين 
مس�تند اختصاص داده ش�د. س�اخت مس�تند پرتره از يك هنرمند 
انقلابي كه براي نس�ل جوان كمتر ش�ناخته ش�ده بود مي تواند زمينه 
آشنايي كساني كه صادقي را نمي ش�ناختند، فراهم كند. محمدصالح 
حجت الاسلامي، روزنامه نگار و كارگردان مستند »هنرمند واحد 5«، در 
گفت و گو با »جوان« توضيحاتي درباره ساخت و نمايش اين اثر داده است.

    
 مس�تند »هنرمند واحد5« با فاصله زماني كمي از درگذشت 
مرحوم صادقي  توليد ش�د، ايده س�اخت و توليد اين مستند 

چگونه شكل گرفت؟
مرحوم صادقي در بین هنرمندان عرصه هنرهاي تجسمي چند دهه اخیر و 
به ویژه انقلاب، یکي از ستون ها و مهم ترین ها است و البته یکي از بنیانگذاران 
حوزه هنري محسوب مي شود كه متأس��فانه در مردادماه امسال ایشان را از 
دست دادیم. این اتفاق تلخ، باعث شد به سرعت و از همان اولین ساعات روز 
فوت ایشان، دست به كار ش��ویم و براي تولید اثري كه بتواند ابعاد مختلف 

فعالیت هنري ایشان را به تصویر بکشد و معرفي كند، اقدام كنیم. 
 به عنوان خبرنگار و فعال حوزه تجس�مي با مرحوم صادقي ، 

آشنايي و همكاري داشتيد؟
من بیش از دو دهه در مقام خبرنگار و فعال فرهنگي با بسیاري از هنرمندان و 
از جمله مرحوم حبیب الله صادقي ارتباط داشتم. همین سابقه كاري و ارتباط 
كاري كه با مرحوم صادقي داشتم، كمک و انگیزه اي براي ساخت این اثر بود. 
ضمن اینکه ساخت اثر در مورد هنرمندان بزرگي چون حبیب الله صادقي 
مورد توجه بسیاري از مستندسازان بوده و هست. پس از درگذشت ایشان 
در مركز هنري رسانه اي سلوك كه از زیر مجموعه هاي تازه تأسیس حوزه 
هنري است، تصمیم گرفتیم كاري مستند درباره وي به عنوان یک قهرمان 

ملي در عرصه هنر بسازیم. 
 اسم مستند ابهاماتي را ايجاد مي كند، كه واحد 5 كجاست؟

مرحوم حبیب الله صادقي بسیار فعال بود و برحسب شرایط با مراكز و نهادهاي 

مختلفي همکاري مي كرد. در كنار تمام این مراكز یک آتلیه ش��خصي در 
ساختماني به نام هنر واقع در یکي از كوچه هاي خیابان انقلاب هم داشتند 
كه به همراه جمعي از دوستان و هم دوره اي هاي خود در این ساختمان دفتر 
و آتلیه داشتند. در واقع واحد 5 این ساختمان آتلیه مرحوم صادقي است كه 
فضاي خیلي خاصي منطبق با روح پرشور این هنرمند بزرگ دائم الکار دارد. 
فضاي این آتلیه به قدري جذاب است كه همیشه با خودم فکر مي كنم كاش با 

همین شکل و شمایلي كه دارد تبدیل به موزه شود. 
»هنرمند شماره 5« يك مس�تند پرتره است. در اين مستند 
كدام بخش هاي زندگي اس�تاد صادقي در معرض تماشا قرار 

گرفته است؟
این مستند پرتره اي از فعالیت هاي هنري مرحوم حبیب الله صادقي طي 5۰ 
سال است، یعني از ۱35۱ و دوران نوجواني اش كه به هنرستان هنرهاي زیبا 
وارد مي شود تا زمان فوت شان در مردادماه ۱4۰۱ و اتمام آخرین اثرشان كه 
مشهور شده به اثر ۱۰۰ متري. حبیب الله صادقي یک هنرمند چند وجهي 
است كه در رشته هاي مختلفي همچون نقاشي، گرافیک، كاریکاتور، مینیاتور  
و تصویرسازي فعالیت داشته و سرآمد بوده است. ما هم از همین منظر به روایت 
كوتاهي از ابعاد مختلف كار ایشان پرداخته و نه تلاشي كرده ایم و نه نیازي بوده 

كه بخواهیم به برجسته سازي خاصي بپردازیم. 
 پرداختن به زندگي يك هنرمند تازه در گذشته در قالب مستند 
ش�ايد براي خانواده وي كه هنوز داغدار اس�ت، سخت باشد، 

خانواده استاد صادقي با اين قضيه چطور برخورد كردند؟
خانواده مرحوم صادقي یک خانواده كم جمعیت و البته فرهیخته هستند. خانم 
فاطمه كاظمي همسر، زینب و امیرحسین هم فرزندان استاد صادقي، همراهي 
صمیمانه اي با ما داشتند و با اعتمادي كه كردند و حتي برخي از آرشیوهاي 
دیده نشده اي كه در اختیار ما قرار دادند به غناي فیلم كمک شایاني كردند. ما 
مجبور شدیم براي تدوین فیلم، بخش هایي از مصاحبه ها را كم كنیم، حتي 
دو مصاحبه طولاني از همسر مرحوم صادقي و كامیار صادقي برادرزاده استاد، 
داشتیم كه تقریباً به طور كامل در خروجي نهایي دیده نمي شود، اما در روز 
رونمایي كه همه این بزرگواران حضور داشتند، كمترین واكنش منفي بابت 
چنین عملکردي را از ایشان شاهد نبودیم. از این فراتر دختر مرحوم صادقي 

معتقد بودند كه پدرشان به واقعي ترین شکل ممکن معرفي شده است. 
 به رغم حضور نداشتن اين فيلم در بخش مسابقه شاهد تحسين 
آن بوديم و به رسيدن آن به س�انس فوق العاده نشان دهنده 
اقبالي است كه به اين مستند وجود داشته است، پيش بيني اين 

حد از استقبال را مي كرديد؟
اولین اكران و رونمایي فیلم ما در آخرین سانس از اولین روز این دوره جشنواره 
بود. به رغم اینکه ما هم از طریق خبري كه از جدول نمایش فیلم هاي روز اول 
در كمتر از ۲4 ساعت مانده به نمایش فیلم مان از این موضوع خبردار شدیم و 
با عنایت به اینکه واقعاً امکان هماهنگي و دعوت از مهمانان در ساعات شبانه 
سخت یا حتي غیر ممکن بود، اما وقتي با سالن نسبتاً پر در زمان اكران مواجه 

شدیم، شگفت زده شدیم.
 از منظر يك مخاطب فكر مي كنم كه »هنرمند واحد5«، قابليت 
حضور در بخش مس�ابقه يا جايزه ش�هيد آويني را داشت، از 

چينش جشنواره گلايه اي نداريد؟
به هر حال همه مستندسازان دوس��ت دارند كه اثرشان به بهترین شکل و 
بیشترین میزان دیده شود تا یافته هایشان را بتوانند با مخاطب بیشتري به 
اشتراك بگذارند و همین بسیار لذت بخش است. به نظرم مهم ترین انگیزه 
براي مستندسازان، بیان حقایقي است كه مدنظرشان بوده است. اینکه اثري 
به جشنواره معتبر سینماحقیقت راه پیدا كند، خودش امیدوار كننده و مایه 
خوشحالي است. به نظرم فیلم ما از نظر محتوایي محق حضور در بخش آویني 
بود، اما به نظرم دغدغه مشاوران انتخاب تأكید بر فرم با كیفیت هم بوده كه 
من ادعاي چنداني در این زمینه ندارم، چراكه زیبایي مقوله اي تجربي و در 

عین حال سلیقه اي است.

مرح��وم صادق��ي در بي��ن هنرمن��دان عرصه 
هنرهاي تجس��مي چند دهه اخي��ر و به ويژه 
انقلاب، يكي از ستون ها و مهم ترين ها است و البته 
يكي از بنيانگذاران حوزه هنري محسوب مي شود

    یادداشت

محمد صادقی     جشنواره


